
Орфограми в коренях, 
префіксах, суфіксах і на 
межі значущих частин 

слова

Дев’ятнадцяте  вересня
Класна робота



























Подовження 
приголосних 

звуків
ЗНАНН

Я
ЖИТТЯ
КОЛОС
СЯ



1.В  іменниках середнього 
роду

із закінченням  я
 ТЕРПІННЯ, ВЕСІЛЛЯ, 

ПЛАТТЯ,

ЧИТАННЯ, ЗІЛЛЯ, 
ЗНАЧЕННЯ



2.У деяких іменниках
чоловічого і жіночого 

роду
із закінченням  я

СУДДЯ,   
ІЛЛЯ,

СТАТТЯ , 
РІЛЛЯ



2.В орудному відмінку (ким? 
чим?)

іменників жіночого роду, які
закінчуються на 1 приголосний 

звук,
крім б,п, в, м, ф, р.
 СІЛЬ – СІЛЛЮ
НІЧ – НІЧЧЮ
ПОДОРОЖ – 

ПОДОРОЖЖЮ

УВАГА: НЕХВОРОЩЮ (Щ - 
[ШЧ])



!
Але  після 2 
приголосних:
 РАДІСТЬ – 
РАДІСТЮ
ВІЧНІСТЬ - 
ВІЧНІСТЮ

Але  після  б, п, в, м, ф, 
р

 КРОВ – 
КРОВ`Ю 
МАТІР - 
МАТІР`Ю



4. У різних формах дієслова 

лити 

та споріднених дієсловах

ЛЛЄТЬСЯ, 
ДОЛЛЄШ,
ЛЛЄШ



4. У   
словах:БОВВАНІТИ, ССАВЕЦЬ, 

ССАТИ,
ОВВА, ЗРАННЯ, 
СПРОСОННЯ,
ЛЛЯНИЙ,

ПОПІДТИННЮ, 
ПОПІДВІКОННЮ,

НАВМАННЯ



Подвоєння 
приголосних 

звуків
БЕЗ + 

ЗУБИЙ =
БЕЗЗУБИЙ



Дві однакові  приголосні 
можуть 

збігатися на межі …
1) Префікса і 

кореня:
БЕЗ + ЗБРОЙНИЙ 
=БЕЗЗБРОЙНИЙ
ВІД + ДАТИ= 
ВІДДАТИ 



2) Двох 
префіксів:

ВОЗ + З+ 
ЄДНАТИ=

ВОЗЗ`ЄДНАТИ



3) Кореня і 
суфікса:

СОН + Н = СОННИЙ

ГОДИНА + НИК= 
ГОДИННИК



4) Двох 
суфіксів:

ПИСЬМ +ЕН+ НИК + 
ПИСЬМЕННИК

ІМ`Я + ЕН+ НИК+ ІМЕННИК

! АЛЕ - СВЯЩЕНИК



5) Кореня і постфікса  

ся:

НІС + СЯ + НІССЯ

РОЗ + РІС + СЯ = 
РОЗРІССЯ



6) двох 
коренів:

ЮНИЙ + НАТУРАЛІСТ= 
ЮННАТ

СПОРТИВНІ + ТОВАРИ=
СПОРТТОВАРИ



Дві НН пишуться
у прикметниках з суфіксом

енн,
що надає слову значення 

«дуже»

ШИРОЧЕННИЙ, 
ЗДОРОВЕННИЙ,
СТРАШЕННИЙ



Дві НН пишуться
у прикметниках з наголошеними

 суфіксами  анн, янн, енн,
Що означають  неможливість
 або можливість здійснення 

якоїсь діїНЕЗРІВНЯННИЙ, 
 

НЕПРИМИРЕННИ
Й,  

НЕСКАЗАННИЙ







В..рба, к..лимок, б..рсук,  с..стра, р..
балка, з..зуля, черв..нь,  кл..новий, м..чі, 
гр..би, л..сти, с..юз, с..рпи, з..мля, дер..во, 
к..жух, з..рно, тер..н, бр..ніти, р..зумний. 

Спишіть слова, вставляючи пропущені 
букви. Усно поясніть правопис цих слів.



Дякую за увагу!


